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BRM.III.0012.3.3.2018
Protokół nr 37/18

z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej
Rady Miasta w Kędzierzynie-Koźlu
odbytego w dniu 21 marca 2018 r.

Ad 1.
Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad.

Otwarcia posiedzenia (godz. 16.00), stwierdzenia prawomocności obrad i powitania członków
komisji dokonała przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz. Przewodnicząca stwierdziła, że
zostało osiągnięte kworum oraz, że obrady Komisji Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej
Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle są prawomocne. W chwili stwierdzania prawomocności
komisji uczestniczyło w niej 6 radnych (lista obecności radnych w załączeniu do
protokołu).W trakcie posiedzenia doszli kolejni radni. Posiedzenie komisji odbyło się w sali
obrad (pokój 229).

Obecność członków komisji – wg załączonej listy obecności.

Ponadto w posiedzeniu uczestniczyli:
1. Wojciech Jagiełło - II Zastępca Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle ds. oświatowych o

społeczno-gospodarczych;
2. Bożena Jankowska – kierownik Wydziału Oświaty i Wychowania;
3. Beata Kaczyńska-Pogwizd - kierownik Wydziału Kultury, Sportu i Turystyki;
4. Małgorzata Jarosz - Wojtarowicz - kierownik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami

i Planowania Przestrzennego;
5. Izabela Migocz –dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej w Kędzierzynie-Koźlu;
6. Zenona Kuś – dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Kędzierzynie-Koźlu;
7. Bolesław Bezeg - dyrektor Muzeum Ziemi Kozielskiej w Organizacji;
8. Piotr Gabrysz - dyrektor Miejskiego Ośrodka Kultury w Kędzierzynie-Koźlu;

Ad 2.
Przyjęcie porządku obrad.

Przewodnicząca komisji  Katarzyna Dysarz przedstawiła proponowany porządek obrad:
1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad.
2. Przyjęcie porządku obrad.
3. Przyjęcie protokołu nr 36/18 z dnia 21 lutego 2018 r.
4. Sprawozdania z działalności za 2017 rok przygotowane przez:

1. Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Kędzierzynie-Koźlu;
2. Muzeum Ziemi Kozielskiej w organizacji;
3. Miejską Bibliotekę Publiczną w Kędzierzynie-Koźlu;
4. Miejski Ośrodek Kultury w Kędzierzynie-Koźlu.

5. Stan realizacji aktualnego gminnego programu opieki nad zabytkami (temat wynika
z planu pracy).

6. Opinia komisji do wniosku (o realizację zadania w ramach inicjatywy lokalnej)
Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjaciół I Liceum Ogólnokształcącego im. Henryka
Sienkiewicza w Kędzierzynie-Koźlu na realizację zadania pod nazwą:
,,Wydanie ilustrowanej monografii, która ujawnia niezwykłe fakty z życia i działalności
żołnierzy AK’.

7. Sprawy bieżące i wolne wnioski.
8. Zakończenie obrad.
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Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz zaproponowała wprowadzić do porządku obrad
projekt uchwały w sprawie zasad udzielania i rozmiaru obniżek tygodniowego
obowiązkowego wymiaru zajęć nauczycieli, którym powierzono stanowiska kierownicze w
przedszkolach, szkołach podstawowych i zespole szkół prowadzonych przez Gminę
Kędzierzyn-Koźle, a także ustalenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć
niektórych nauczycieli oraz zmienić kolejność omawianych punktów.

Komisja jednogłośnie (6 głosów ,,za") przyjęła uzupełniony porządek obrad do realizacji .

Porządek obrad po zmianach przestawia się następująco:
1. Przyjęcie protokołu nr 36/18 z dnia 21 lutego 2018 r.
2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zasad udzielania i rozmiaru obniżek

tygodniowego obowiązkowego wymiaru zajęć nauczycieli, którym powierzono
stanowiska kierownicze w przedszkolach, szkołach podstawowych i zespole szkół
prowadzonych przez Gminę Kędzierzyn-Koźle, a także ustalenia tygodniowego
obowiązkowego wymiaru godzin zajęć niektórych nauczycieli.

3. Opinia komisji do wniosku (o realizację zadania w ramach inicjatywy lokalnej)
Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjaciół I Liceum Ogólnokształcącego im. Henryka
Sienkiewicza w Kędzierzynie-Koźlu na realizację zadania pod nazwą:
,,Wydanie ilustrowanej monografii, która ujawnia niezwykłe fakty z życia i działalności
żołnierzy AK’.

4. Sprawozdania z działalności za 2017 rok przygotowane przez:
1. Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Kędzierzynie-Koźlu;
2. Muzeum Ziemi Kozielskiej w organizacji;
3. Miejską Bibliotekę Publiczną w Kędzierzynie-Koźlu;
4. Miejski Ośrodek Kultury w Kędzierzynie-Koźlu.

5. Stan realizacji aktualnego gminnego programu opieki nad zabytkami.
6. Sprawy bieżące i wolne wnioski.
7. Zakończenie obrad.

Ad 3.
Przyjęcie protokołu nr 36/18 z dnia 21 lutego 2018 r.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poinformowała, że protokołów został wysłany
wszystkim członkom komisji na pocztę elektroniczną, nikt nie wniósł uwag, zapytała czy ktoś
obecnie wnosi uwagi do Protokołu nr 36/18. Wobec braku uwag, poddała pod głosowanie
protokołu nr 36/18.

Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej przyjęła protokół nr 36 (przez aklamację).

Ad 4.
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zasad udzielania i rozmiaru obniżek
tygodniowego obowiązkowego wymiaru zajęć nauczycieli, którym powierzono stanowiska
kierownicze w przedszkolach, szkołach podstawowych i zespole szkół prowadzonych przez
Gminę Kędzierzyn-Koźle, a także ustalenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin
zajęć niektórych nauczycieli (projekt uchwały stanowi załącznik do nin. protokołu).

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poprosiła o wprowadzenie w temacie.

Bożena Jankowska, kierownik Wydziału Oświaty i Wychowania wyjaśniła, że w związku z
nową Ustawą o finansowaniu zadań oświatowych, komisji zostaje przedstawiony projekt
uchwały z wprowadzonymi zmianami. Część ustawy poświecona jest zmianom w karcie
nauczyciela, wymiar etatów dla pedagogów logopedy czy terapeutów psychologicznych ilość
godzin poprzednio wyznaczał organ prowadzący teraz ujednolicono zapis, że może być
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22 godziny. Również określono (ujednolicono) tygodniowy obowiązek wymiaru zajęć
nauczycieli, którym powierzono stanowiska kierownicze w przedszkolach, szkołach
podstawowych i zespole szkół prowadzonych przez Gminę Kędzierzyn-Koźle oraz
o podwyżce tygodniowego wymiaru. W przypadku Gminy Kędzierzyn-Koźle nie dochodzi do
podniesienia kosztów. Zmiana nastąpiła tylko w przypadku dyrektorów szkół mających
powyżej 20 oddziałów, gdzie zaproponowano do 2 godzin lekcyjnych.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz zapytała z jakich środków zostanie pokryta
planowana 5% podwyżka dla nauczycieli (z subwencji czy z budżetu Gminy).

Wojciech Jagiełło, zastępca Prezydenta Miasta wyjaśnił, że Ministerstwo informuje, że
uwzględniło w swoim budżecie tę podwyżkę lecz Gmina Kędzierzyn-Koźle przy ustalaniu
budżetu, nie miała takiej informacji, wzięć kwoty podwyżek nie zostały uwzględnione
w budżecie miasta, a jednak Gmina będzie musiała pokryć kwoty podwyżek dla nauczycieli.
Wynagrodzenia nauczycieli są ustalane rozporządzeniem a gmina ma obowiązek dostosować
się do tych zapisów.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz zapytała o nauczycieli zatrudnionych na umowę
zlecenie w szkołach, gdyż obecnie w prawie pracy następują zmiany.

Wojciech Jagiełło, zastępca Prezydenta Miasta wyjaśnił, że dyrektorzy szkół planując arkusze
organizacyjne, już w kwietniu przygotują nowe arkusze. Po to podejmujemy obecną uchwałę
aby dyrektorzy szkół mieli wiedzę odpowiednio wcześniej.

Bożena Jankowska, kierownik Wydziału Oświaty i Wychowania wyjaśniła, że związki
zawodowe (Międzyzakładowa Org. Zw. NSZZ Solidarność Pracowników Oświaty i
Wychowania oraz Związek Nauczycielstwa Polskiego) pozytywnie zaopiniowały tę uchwałę.

Wobec wyczerpania dyskusji Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poddała pod
głosowanie projekt uchwały w sprawie zasad udzielania i rozmiaru obniżek tygodniowego
obowiązkowego wymiaru zajęć nauczycieli, którym powierzono stanowiska kierownicze w
przedszkolach, szkołach podstawowych i zespole szkół prowadzonych przez Gminę
Kędzierzyn-Koźle, a także ustalenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć
niektórych nauczycieli

Wyniki głosowania
ZA: 6, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1

Wyniki imienne:
ZA (6)
Katarzyna Dysarz, Agnieszka Iłowska, Andrzej Kopacki, Michał Nowak, Przemysław
Pawlik, Elżbieta Setnicka
NIEOBECNI (1)
Sylwia Artuna

Komisja jednogłośnie pozytywnie (6 głosów ,,za") zaopiniowała ww. projekt uchwały.

Ad 5.
Opinia komisji do wniosku (o realizację zadania w ramach inicjatywy lokalnej)
Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjaciół I Liceum Ogólnokształcącego im. Henryka
Sienkiewicza w Kędzierzynie-Koźlu na realizację zadania pod nazwą:
,,Wydanie ilustrowanej monografii, która ujawnia niezwykłe fakty z życia i działalności
żołnierzy AK’(wniosek stanowi załącznik do nin. protokołu).
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Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poprosiła o krótkie wprowadzenie w temacie pana
Bogusława Rogowskiego.

Pan Bogusław Rogowski udzielił szczegółowych wyjaśnień. W 2015 r. Stowarzyszenie
Absolwentów i Przyjaciół I Liceum Ogólnokształcącego im. Henryka Sienkiewicza
w Kędzierzynie-Koźlu przy ogromnym uporze Starostwa Powiatowego i Urzędu Miasta udało
się wykonać tablicę poświęconą Żołnierzom Wyklętym, która jest zamieszczona jest na
budynku dawnego Urzędu Bezpieczeństwa o obecnej bursie. Odsłonięcie tablicy miało
charakter uroczysty na szczeblu wojewódzkim. Dnia 1 marca 2015 r. podjęto również
działania wydania monografii w postaci książkowej poświęconej Żołnierzom Wyklętym z
terenu dawnego powiatu kozielskiego pod tytułem: Żołnierze wyklęci. Ocalić od
zapomnienia. Działalność Zrzeszenia Wolności i Niezawisłości na Ziemi Kozielskiej w latach
1945-1949, aby zainteresować mieszkańców tych tematem. Do opracowania materiału zgłosił
się Dyrektor I Liceum Ogólnokształcącego im. Henryka Sienkiewicza w Kędzierzynie-Koźlu,
dwie nauczycielki oraz 15 uczniów. Wydanie 250 egzemplarzy monografii wyceniono
na 10 000,00zł tę kwota zaplanowano na opłacenie wydruku przez drukarnie. Pan Bogusław
Rogowski poinformował, że wystosował pisma do szesnastu sponsorów z prośbą o udzielenie
dotacji, lecz nie pozyskał od nich środków finansowych. W 2018 r. ponowił prośbę do
Starostwa Powiatowego oraz Urzędu Miasta Kędzierzyn-Koźle. Otrzymał pisemną
odpowiedz od Starosty Powiatu.

Radny Andrzej Kopacki odczytał pisemną odpowiedz Starosty Powiatu Kędzierzyńsko-
Kozielskiego, że Starostwo Powiatowe popiera inicjatywę wydania ww. monografii lecz z
uwagi na wcześniej zaplanowany budżet powiatu, nie udzielą pomocy finansowej (z uwagi na
brak wolnych środków).

Kontynuując pan Bogusław Rogowski poinformował, że napisał dwa pisma pana Patryka
Jakiego w tym temacie, lecz nie uzyskał odpowiedzi pisemnej. Otrzymał odpowiedz pisemną
od Prezydent Miasta Kędzierzyna-Koźla, że został złożony wniosek formalny w tym temacie.
Lecz cena usług poligraficznych w międzyczasie (od 2015 r. do 2018 r.) wzrosła i obecnie
koszt wydania monografii to kwota 17 000,00zł. (słownie siedemnaste tysięcy złotych)
Wniosek na taką kwotę został złożony przez stowarzyszenie. W międzyczasie prywatny
sponsor przekazał kwotę 1000,00zł na konto. Drukarnia poinformowała, że minimalny nakład
książek do druku to 250 sztuk. Koszt książki wyniesie ok. 65 zł. Gdyby zaplanowano wydanie
nakładu 1000 egzemplarzy, wówczas cena książki zmniejszyłaby się.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poinformowała, że z przedstawionych
dokumentów całkowity koszt zadania został wyceniony na kwotę 17 220,00zł, do pokrycia z
budżetu gminy proponowana jest kwota 9000,00zł, wkład własny został wyceniony na kwotę
8 220,00zł. Poprosiła o wyjaśnienia jakie będą koszty po stronie gminy.

Wojciech Jagiełło, zastępca Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle wyjaśnił, że
w dokumentach została przedstawiona kwota 900,00zł a nie 9 000,00zł na dofinansowanie
inicjatywy. Ta kwota wynika z odniesienia się do pierwszego wniosku stowarzyszenia, gdzie
wnioskowano o kilkaset złotych. Wtedy obietnica tych kilkuset złotych została zdeklarowana
stąd ta propozycja 900,00zł. Inicjatywy lokalne pozwalają na realizację wielu zadań, w
budżecie miasta zabezpieczono kwotę ok. 8 000,00zł na realizacje zadań w ramach inicjatyw
lokalnych. Propozycja Prezydent Miasta to dofinansowanie 900,00zł do ww. wniosku.

Kontynuując pan Bogusław Rogowski poinformował, że zwracał się do sponsorów z prośbą o
dofinansowanie lecz nie pozyskał środków. Dodał, że za kwotę 900,00zł proponowaną przez
Prezydenta Miasta można wydać jedynie 15 egzemplarzy książek.
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Radny Andrzej Kopacki zaproponował, aby komisja podniosła kwotę dofinansowania
inwestycji, z uwagi, że wzrosły koszty wydruku z 10 000,00zł na 17 000,00zł.
Ma świadomość, że wiele różnych stowarzyszeń w gminie zwraca się z prośbą o
dofinansowanie. Dodał, że gminna nie często ma okazję dofinansowywania  publikacji
książkowej, szczególnie historii Ziemi Kozielskiej. Poprosił o przekazanie do Prezydenta
Miasta prośby o zwiększenie dotacji do kwoty 1 500,00 lub 2 000,00zł.

Radny Michał Nowak poinformował, że popiera realizację inicjatywy. Tym bardziej, że
Urząd Miasta przez wiele lat dofinansowywał publikację dot. Stowarzyszenie kresowiaków,
które w jego ocenie nie mają wartości naukowej. Zaproponowana przez stowarzyszenie
publikacja będzie zawierała rzeczywiste poglądy historyczne, dlatego prosi o wsparcie tej
publikacji. Również prosi o przekazanie kwoty 2 000,00zł przez gminę na ten cel.

Katarzyna Dysarz poinformował, że popiera realizację inicjatywy, zapytała czy brano pod
uwagę zwiększenie dofinansowania inicjatywy przez Urząd Miasta.

Wojciech Jagiełło, zastępca Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle wyjaśnił, że Prezydent
Miasta przedstawiła komisji propozycję dofinansowania zadania w kwocie 900,00zł.
W dzisiejszej dyskusji Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej Rady Miasta wnioskuje
o podwyższenie tej kwoty, jest to ważna propozycja komisji. Nie zgadza się
z radnym Michałem Nowakiem, uważa, że publikacje dot. Stowarzyszenia kresowiaków mają
dużą wartość. Żałuje, że stowarzyszenie wcześniej nie wnioskowało o dotację, bo na rok 2018
dotacje zostały już rozdysponowane.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poinformowała, że Komisja Oświaty, Kultury i
Kultury Fizycznej Rady Miasta została poproszona o opinię o celowości realizacji inwestycji i
proponuje, aby na tym komisja się skupiła.

Wojciech Jagiełło, zastępca Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle wyjaśnił, że Prezydent
Miasta poinformował, że na są jeszcze środki na realizacje inicjatyw lokalnych, zostało
ok. 8 000,00zł. Komisja może zaproponować podwyższenie kwoty na realizację tego
wniosku.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poddała pod głosowanie komisji ww. wniosek:

Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej Rady Miasta jednogłośnie pozytywnie
udzieliła poparcia realizację wniosku Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjaciół I Liceum
Ogólnokształcącego im. Henryka Sienkiewicza w Kędzierzynie-Koźlu na realizację zadania
pod nazwą: ,,Wydanie ilustrowanej monografii, która ujawnia niezwykłe fakty z życia i
działalności żołnierzy AK’, przez wydanie monografii w postaci książkowej poświęconej
Żołnierzom Wyklętym z terenu dawnego powiatu kozielskiego pod tytułem: Żołnierze
wyklęci. Ocalić od zapomnienia. Działalność Zrzeszenia Wolności i Niezawisłości na Ziemi
Kozielskiej w latach 1945-1949”.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz złożyła wniosek w sprawie:
„wnioskuje o podwyższenie kwoty dofinansowania wniosku na 2000,00 zł”.

Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej Rady Miasta jednogłośnie pozytywnie
poparła wniosek o podwyższenie kwoty dofinansowania wniosku na 2000,00 zł.

Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej Rady Miasta zawnioskowała
o podniesienie kwoty dofinansowania przez Gminę Kędzierzyn-Koźle z 900,00 zł na
2000,00 zł na realizację wniosku oraz poparła realizację wniosku.
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Ad 6.
Sprawozdania z działalności za 2017.

1. Sprawozdanie z działalności za 2017 rok przygotowane przez Miejski Ośrodek Sportu
Rekreacji w Kędzierzynie-Koźlu (sprawozdanie stanowi załącznik do nin. protokołu).

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poprosiła o wprowadzenie w temacie, dyrektora
Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji Zenonię Kuś

Zenona Kuś, dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Kędzierzynie-Koźlu
poinformowała, że komisji zostało przedstawione sprawozdanie pisemne za 2017 r. oraz
udzieliła wyjaśnień, dodała, że w 97% budżet został zrealizowany, zaplanowane inwestycje
również zostały zrealizowane.

W dyskusji wziął udział radny Michał Nowak, który zapytał o trasę ,,Bieg Koziołków” czy w
2018 ulegnie zmianie, pochwalił dyrekcję i pracowników Miejskiego Ośrodku Sportu i
Rekreacji w Kędzierzynie-Koźlu za organizację imprez biegowych w roku 2017 r.

Dyrektor Zenona Kuś poinformowała, że trasa dot. ,,Biegu Koziołków” nie ulega zmianie.

Andrzej Kopacki zapytał o modernizację oświetlenia na hali Azoty oraz o sauny.

Dyrektor Zenona Kuś poinformowała, że oświetlenie w hali Azoty wymaga wymiany,
MOSiR wyliczył, że koszt wynosi ok. 900 tys. zł, połowa kosztów zostanie pokryta z budżetu
Gminy a kolejne 450 tys. zł zostaną pozyskane z Ministerstwa.

Agnieszka Iłowska zapytała czy osoby nadal zanieczyszczają paleniska w saunach,
Zapytała o rezerwacje torów na basenie oraz duży natłok ludzi na jednym torze basenowym.

Dyrektor Zenona Kuś poinformowała, że zostało wprowadzonych wiele ograniczeń w
korzystaniu z sauny, pracownicy na bieżąco starają się reagować na niedozwolone
zachowania klientów. Po przeanalizowaniu ilości osób korzystających z basenu pomiędzy
godziną 16 o 22 wynika, że na torze jest średnio po 2 osoby. Pływanie jest obecnie bardzo
popularne, tworzy się wiele grup pływackich oraz aqua aerobiku. Nie ma takiej sytuacji aby
osoba chętna nie weszła na basen. Na nowo budowanym obiekcie basenowo - reakraacyjne
powstaną również sauny rekreacyjne.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz wyjaśniła, że problem występuje ze względu na
jeden basen, rozwiązanie będzie kiedy powstanie kolejny obiekt basenowo rekreacyjnego
,,Wodne oKKo”.

Wobec wyczerpania dyskusji przewodnicząca Komisji poinformowała, że
Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej Rady Miasta zapoznała się i przyjęła ww.
sprawozdanie.

2. Sprawozdanie z działalności za 2017 rok przygotowane przez Muzeum Ziemi
Kozielskiej w organizacji (sprawozdanie stanowi załącznik do nin. protokołu).

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poprosiła o wprowadzenie w temacie, dyrektora
Muzeum Ziemi Kozielskiej w Organizacji Bolesława Bezega.

Bolesław Bezeg dyrektor Muzeum Ziemi Kozielskiej w Organizacji wyjaśnił, że jest
podejmowanych wiele działań, aby muzeum mogło zostać profesjonalną placówką,
spełniającą wymogi Ustawy o Muzeach, rozpoczęto inwentaryzację zbiorów, za niedługo
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placówka będzie prawdziwym muzeum.

W dyskusji wziął udział radny Andrzej Kopacki, zapytał czy prace remontowe przebiegają
prawidłowo oraz czy zakończą się w ustalonym w terminie.

Dyrektor Bolesław Bezeg wyjaśnił, że jest możliwe, że inwestycja przeciągnie się, ze
względu na uwarunkowanie techniczne, przeciągnęły się prace archeologiczne, ciągle są
wydobywane nowe eksponaty, w dniu wczorajszym odkopano podkowę oraz 400 letnie
naczynie szklane, wydobyto już ok. 400 eksponatów a liczono na 100 eksponatów.

Wobec wyczerpania dyskusji przewodnicząca Komisji poinformowała, że Komisja Oświaty,
Kultury i Kultury Fizycznej Rady Miasta zapoznała się i przyjęła ww. sprawozdanie.

3. Sprawozdanie z działalności za 2017 rok przygotowane przez Miejską Bibliotekę Publiczną
w Kędzierzynie-Koźlu (sprawozdanie stanowi załącznik do nin. protokołu).

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poprosiła o wprowadzenie w temacie, dyrektor
Miejskiej Biblioteki Publicznej w Kędzierzynie-Koźla Izabelę Migocz.

Izabela Migocz dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej w Kędzierzynie-Koźla wyjaśniła, że
biblioteka prowadzi działania zgodnie ze statutem, dzięki licznej ilości czytelników biblioteka
w Kędzierzynie-Koźlu zajmuje pierwsze miejsce w województwie. Nastąpił wzrost
czytelnictwa o 3%, co jest bardzo pozytywnym wynikiem. Biblioteka prowadzi szeroką
działalność na zewnątrz. Pozyskuje również środki zewnętrzne, które przeznacza na
działalność statutową lub pozyskanie nowych zbiorów. Wiele zajęć dla dzieci i młodzieży jest
prowadzonych w ,,Porcie Kultury”, na powstanie którego również pozyskano dofinansowanie
zewnętrznych. Po raz pierwszy w 2017 r. biblioteka samodzielnie zorganizowała ,,Targi
książki nad Odrą”, w 2018 r. druga edycja odbędzie się w maju 25 i 26 roku. Dyrektor Izabela
Migocz podziękowała za współpracę dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu Rekreacji w
Kędzierzynie-Koźlu, Prezydent Miasta oraz Radzie Miasta Kędzierzyn-Koźle za współpracę.
W zeszłym roku została podpisana umowa z Biblioteką Narodową o przystąpienie do
program ,,Akademika” umożliwiającego dostęp do wszystkich publikacji w wersji
elektronicznej.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poprosiła o szerokie nagłośnienie przystąpienia do
programu ,,Akademika”.

Wobec wyczerpania dyskusji przewodnicząca Komisji poinformowała, że
Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej Rady Miasta zapoznała się i przyjęła ww.
sprawozdanie.

4. Sprawozdanie z działalności za 2017 rok przygotowane przez Miejski Ośrodek
Kultury w Kędzierzynie-Koźlu (sprawozdanie  stanowi załącznik do nin. protokołu).

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poprosiła o wprowadzenie w temacie, dyrektora
Miejskiego Ośrodka Kultury w Kędzierzynie-Koźlu Piotra Gabrysza.

Piotr Gabrysz - dyrektor Miejskiego Ośrodka Kultury w Kędzierzynie-Koźlu poinformował,
że budżet zaplanowany na 2017 r. został zrealizowany. Od wielu lat systematycznie rośnie
liczba osób korzystających z kina Twierdza w Koźlu przychody w 2017 r. wyniosły
146 tysięcy złotych, w Kinie Chemik jest stale duża liczba korzystających przychody
wyniosły 380 tysięcy złotych. Pełne obłożenie jest na sekcjach warsztatowych.
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Również cztery turnusy ferii zimowych w 2018 r. miały pełne obłożenie. Poinformował
również o kalendarzu imprez Miejskiego Ośrodka Kultury zaplanowanego do realizacji w
2018 rok.

W dyskusji wzięli udział radni Michał Nowak, Andrzej Kopacki, Agnieszka Iłowska,
przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz.

Radny Michał Nowak zapytał czy DKF może odbywać się w inny dzień lub zorganizować
dwa seanse. Czy sprzedaż biletów na  imprezę ,,Szanty” może odbyć się w inny sposób, czy
można zwiększyć ilość biletów ( ludzie czekają na bilet w wielogodzinnej kolejce, a ilość
biletów jest ograniczona) z uwagi na duże zainteresowanie zespołami proponuje zapraszać
zespoły szantowe częściej (niż raz w roku).

Dyrektor Piotr Gabrysz wyjaśnił, że DKF będą odbywały się tylko w Kinie Chemik, ciesza
się dużym zainteresowaniem (sprzedaje się dużo biletów), forma i termin nie ulegnie zmianie,
istnieje obawa, że gdyby odbyły się dwa seanse DKF byłoby małe zainteresowanie. Sprzedaż
biletów na szanty odbywa się przez kasę a to co zostaje sprzedaje się on-line. W sali
Żyrandolowej jest wyjątkowy klimat, muzyka pięknie rozchodzi się, lecz nie zmieści się
więcej osób.

Wobec wyczerpania dyskusji przewodnicząca Komisji poinformowała, że
Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej Rady Miasta zapoznała się i przyjęła ww.
sprawozdanie.

Ad 7.
Stan realizacji aktualnego Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami (sprawozdanie
pisemne stanowi załącznik do nin. protokołu).

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poprosiła o wprowadzenie w temacie kierownik
Małgorzata Jarosz-Wojtarowicz Wydziału Gospodarki Nieruchomościami i Planowania
Przestrzennego

Małgorzata Jarosz Wojtarowicz - kierownik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami i
Planowania Przestrzennego poinformowała, że komisji zostaje przedstawione krótkie
sprawozdanie z uwagi, iż Gminny Program Opieki nad Zabytkami, został przyjęty przez Radę
Miasta uchwałą z dnia 31 sierpnia 2017 r. nie było zbyt dużo materiałów do przygotowania.
Zgodnie z zapisami ustawy Prezydent Miasta Kędzierzyn-Koźle raz na dwa lata sporządza
sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami. Po okresie
obowiązywania Gminnego Programu Radzie Miasta zostanie przedstawione zaktualizowane
sprawozdanie. W ramach Gminnego Programu organizowane są trzy programy, zostało
również podjęte zarządzenie Prezydenta Miasta  w sprawie ogólnej ewidencji zabytków, kraty
ewidencji zabytków są na bieżąco aktualizowane. Karty obiektów zabytkowych są na bieżąco
uzgadnianie z Powiatowym Konserwatorem Zabytków. Również Miejska Biblioteka
Publiczna prowadziła program opieki nad zabytkami przez tzw. lekcje biblioteczne. Poprosiła
o pytania do materiału.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz zapytała o wytypowane obiekty mieszkalne
których ewidencja jest na bieżąco aktualizowana, czy dzięki temu, wspólnoty mieszkaniowe
będą mogły pozyskać środki na remonty elewacji.
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Małgorzata Jarosz Wojtarowicz - kierownik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami i
Planowania Przestrzennego poinformowała, że w najbliższym czasie zostanie przygotowany
zmieniający projekt uchwały udzielenia dotacji na remont z uwagi, że zgodnie z zapisami
obecnie obowiązującej uchwały, nie można udzielić dotacji na zabytki wpisane do centralnej
ewidencji zabytków (21 budynków). Wydział będzie proponował nowe zapisy do projektu
uchwały. Powiatowy Konserwator Zabytków na wniosek gminy wpisał budynek
z ul. Piastowskiej 6 (koło stacji paliw Orlen) do zabytków.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poinformowała, gdyby wspólnoty pozyskały
dotację to dwadzieścia jeden (21) wytypowanych budynków zostałoby wyremontowanych,
oraz budynki zyskałyby nowe elewacje.

Małgorzata Jarosz Wojtarowicz - kierownik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami i
Planowania Przestrzennego poinformowała, że obecnie obowiązuje projekt uchwały z 2003 r.
lecz obecnie wydział jest w trakcie uzgadniania z Powiatowym Konserwatorem Zabytków
dodatkowych zapisów dot. ochrony zabytków, szczególnie zabytków wpisanych do ewidencji
zabytków.

Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej Rady Miasta zapoznała się i przyjęła ww.
sprawozdanie.

Ad 8.
Sprawy bieżące i wolne wnioski.
Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poinformowała, że radny Andrzej Kopacki
w sierpniu 2017 r. przedłożył wniosek (był już zgłaszany parokrotnie), chodzi o właściwe
nazewnictwo niemieckich nazistowskich obozów pracy i koncentracyjnych z okresu
II Wojny Światowej. Obecnie jest to temat bardzo kontrowersyjny. Dodała, że w sierpniu
2017 r. ten zapis nie był jeszcze tak kontrowersyjny.

Radny Andrzej Kopacki poinformował, że w podsumowaniu pracy komisji w grudniu 2017 r.
okazało się, że wniosek złożony przez niego w sierpniu 2017 nie do końca został
zrealizowany. Wnioskowano, aby we wszystkich dokumentach stosować powszechnie
stosowaną terminologię. W zeszłym roku: Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej, jak
również Komisja Strategii i Rozwoju Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle oraz powołany przez
Panią Prezydent Sabinę Nowosielską zespół doradczy Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle
pod nazwą Rada ds. ochrony zabytków, wnioskowały (jednogłośnie, bez kontrowersji), aby w
stosunku do wspomnianych wcześniej obozów funkcjonujących w naszym mieście w okresie
II wojny światowej (czyli od 1 września 1939 r. do 9 maja 1945 r.) stosować precyzyjne
nazewnictwo. Prezydent Miasta odniosła się, że można również stosować terminologię
,,hitlerowskie”, które jest do przyjęcia. W obliczu obecnych wydarzeń i sporego zamieszania,
wobec Polski i Polaków, gdzie w mediach nazywa się ,,polskie obozy zagłady”, byłoby
dziwne gdyby na taką sytuację nie reagować, gdyż takie słowa są niebywałe. Radny dodał, że
ma 46 lat lecz z taką podłością się jeszcze nie spotkał, są to słowa niebywałe. Jest zdziwiony,
że pomimo dwóch wniosków z komisji oraz wniosku Prezydent Miasta nie poprawiono
zapisów Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami (wymienił strony 86, 100, itd..)
Uważa, że uwagi komisji zostały zlekceważone, jest to samowolka urzędnicza, zapytał czy
należy tę sprawę nagłośnić czy zostanie to przez urzędników poprawione. Poprosił o
wprowadzenie precyzyjnej terminologii do dokumentów, wyznaczył jeden tydzień na
uzupełnienie dokumentów.

Małgorzata Jarosz Wojtarowicz - kierownik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami i
Planowania Przestrzennego poinformowała, że wyjaśni zaistniałą sytuację w wydziale oraz
jutro (tj. 22.03.2018 r. czwartek) przekaże radnemu odpowiedz na Komisji Strategii i
Rozwoju.



10

Dodała, że nie było to działanie celowe.
Andrzej Kopacki uważa jednak, że ktoś celowo te fragmenty wyciął z tekstu.
Andrzej Kopacki oraz członkowie komisji zgłosili wniosek pisemny w sprawie (zał. nr 1):
,,stosowanie właściwego nazewnictwa byłych obozów pracy i koncentracyjnych okresu II
wojny światowej na terenie naszego miasta - niemieckich nazistowskich obozów pracy i
koncentracyjnych, treść wniosku. Radny Andrzej Kopacki poinformował, że żąda używania
właściwego nazewnictwa: „Właściwego nazewnictwa byłych obozów pracy i
koncentracyjnych z okresu II wojny światowej na terenie naszego miasta”.

UZASADNIENIE WNIOSKU

Wydarzenia ostatnich tygodni jedynie utwierdziły nas w przekonaniu, że podjęte przez
kędzierzyńsko-kozielskich radnych zeszłoroczne działania dot. stosowania precyzyjnego
nazewnictwa w kontekście obozów pracy oraz obozów koncentracyjnych - jakie podczas II
wojny światowej funkcjonowały na terenie naszego miasta - były jak najbardziej zasadne.
Oszczercza wobec Polski i Polaków polityka informacyjna, stosowana przez określone i
nieprzychylne naszemu Państwu środowiska, wymaga zdecydowanej reakcji także ze strony
samorządów. Należy przypomnieć, że 1 września 1939 roku to Polska padła ofiarą
niemieckiej, a 17 września sowieckiej agresji militarnej i poniosła niewyobrażalną wręcz ilość
ofiar w ludziach i ogromne straty materialne. Próba uczynienia z naszego Narodu oprawców
jest skandaliczna i niegodziwa. Określenia typu „polskie obozy zagłady”, czy też „polski
Holocaust”, zakłamują obraz historii i nijak się mają do stanu faktycznego. Dlatego w
zeszłym roku: Komisja Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej, jak również Komisja Strategii i
Rozwoju Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle oraz powołany przez Panią Prezydent Sabinę
Nowosielską zespół doradczy Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle pod nazwą Rada ds.
ochrony zabytków, wnioskowały, aby w stosunku do wspomnianych wcześniej obozów
funkcjonujących w naszym mieście w okresie II wojny światowej (czyli od 1 września 1939 r.
do 9 maja 1945 r.) stosować precyzyjne nazewnictwo. Obozy te powstały na terenie państwa
niemieckiego i od samego początku istnienia to hitlerowski aparat represji ponosił wyłączną
odpowiedzialność za wymordowane w nich ofiary, wśród których zdecydowanie przeważali
Żydzi i Polacy, choć ginęli tam również przedstawiciele innych nacji. Dziesiątki baraków,
wież wartowniczych, piec krematoryjny, wielokilometrowe zasieki z drutu kolczastego, to
wyłącznie dzieło Niemców, którzy wywołali najtragiczniejszą w historii ludzkości wojnę. Ta
z kolei obudziła w ludziach strach i poczucie bezradności, jak również najgorsze odruchy,
takie jak nienawiść i zrozumiałą chęć zemsty, o czym też należy pamiętać. Podczas II wojny
światowej, w 1940 r. Niemcy utworzyli pierwszy obóz pracy przymusowej w obrębie
współczesnego Kędzierzyna-Koźla. Początkowo sprowadzono do niego przymusowych
robotników z Generalnej Guberni, do których dołączyli później więźniowie z Protektoratu
Czech i Moraw, Francji i Włoch. Powstały także obozy jenieckie, w których przebywało
prawie 2,5 tys. jeńców brytyjskich i francuskich. Ogółem w kompleksie obozów
przymusowej pracy przebywało ok. 45 tys. ludzi. Wśród więźniów znajdowali się także
Żydzi.
Judenlager (obóz koncentracyjny dla Żydów) został 1 kwietnia 1944 podporządkowany
obozowi koncentracyjnemu w Oświęcimiu, stając się jednym z jego podobozów. Sławęcicki
obóz był filią KL Auschwitz-Birkenau - określanego mianem największego niemieckiego
nazistowskiego obozu koncentracyjnego (jest to oficjalnie przyjęta w naszym kraju
terminologia). W tej sytuacji jak najbardziej wskazane jest stosowanie adekwatnego
nazewnictwa w odniesieniu do jego sławięcickiej filii. Określenie „hitlerowskie obozy pracy i
koncentracyjne”, co zasugerowała w piśmie z 04.09.2017 roku Pani Prezydent, jest owszem
do przyjęcia. Natomiast uważamy, iż nie jest to określenie do końca precyzyjne i odbiega od
intencji wnioskodawców. Radni - w obliczu licznych pomówień pod adresem Polski i
Polaków - starają się w obronie dobrego imienia naszego kraju, podkreślić narodowy aspekt
odpowiedzialności Niemców (a nie faszystów, nazistów, czy hitlerowców) za ogrom
nieszczęść II wojny światowej. Mowa o odpowiedzialności nie tylko za Holocaust (bo
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przecież ofiarami hekatomby padali nie tylko Żydzi), ale również za miliony istnień ludzkich
z większości krajów europejskich. Jednak ku naszemu zdumieniu, przyjęte jednogłośnie
wnioski obu komisji RM oraz Rady ds. ochrony zabytków, pominięto i zlekceważono w
zaktualizowanym Gminnym Programie Opieki nad Zabytkami na lata 2017-2020. Zawarte w
tym dokumencie treści dotyczące obozów zagłady w naszym mieście, pozbawione są
jakichkolwiek określeń - typu nazistowskie, faszystowskie (o hitlerowskich czy niemieckich
nie wspominając). Reasumując - zamiast doprecyzować nazewnictwo, zgodnie z wolą oraz
wnioskami radnych miejskich - co poparła zresztą Pani Prezydent - nieznany nam urzędnik
postąpił całkowicie na odwrót i z bliżej nieokreślonych powodów zlekceważył jasne, i
precyzyjne wytyczne. Stanowczo protestujemy przeciwko takim praktykom i domagamy się,
aby treść Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami na lata 2017-2020 w zakresie
nazewnictwa niemieckich nazistowskich obozów pracy i koncentracyjnych, niezwłocznie
uzupełnić i zgodnie z intencją radnych stosować zarówno w przypadku tego dokumentu, jak
również broszur, map, folderów oraz innych publikacji zamawianych przez Miasto.
Powszechnie stosowane w Polsce nazewnictwo „niemieckie nazistowskie obozy”, powinno
pojawić się także w odniesieniu do tablic informacyjnych usytuowanych na terenie
wspomnianych miejsc kaźni, zlokalizowanych na terenie dzisiejszego Kędzierzyna-Koźla.

Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poddała pod głosowanie zgłoszony wniosek.
Komisja jednogłośnie (4 głosy ,,za”) przyjęła ww. wniosek.

Radny Michał Nowak zgłosił wniosek pisemny w sprawie:
,,o podjęcie rozmów z właścicielem i przedstawienie radzie miasta kosztów zakupu oraz
prac remontowych (ratunkowych) w Baszcie Montalemberta” (wniosek pisemny stanowi
załącznik nr 2)
Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz poddała pod głosowanie zgłoszony wniosek.
Komisja jednogłośnie (4 głosy ,,za”) przyjęła ww. wniosek.

3. Wybór dwóch przedstawicieli Komisji Oświaty Kultury i Kultury Fizycznej Rady
Miasta do zespołu ds. stypendium w dziedzinie sportu.

Komisja zaproponowała kandydatów panią Katarzynę Dysarz oraz pana Przemysława
Pawlika.

4. Wybór dwóch przedstawicieli Komisji Oświaty Kultury i Kultury Fizycznej Rady
Miasta do zespołu ds. nagród w dziedzinie sportu.

Komisja zaproponowała kandydatów panią Katarzynę Dysarz oraz pana Przemysława
Pawlika.

5. Wybór dwóch przedstawicieli Komisji Oświaty Kultury i Kultury Fizycznej Rady
Miasta do zespołu ds. nagród w dziedzinie kultury.

Komisja zaproponowała kandydatów panią Katarzynę Dysarz oraz pana Michała Nowaka.

Kolejny termin komisji został ustalony na 21 marca 2018 r. o godz. 15:30.

Ad 9.
Zakończenie obrad.
Przewodnicząca komisji Katarzyna Dysarz podziękowała wszystkim za aktywne uczestnictwo
w posiedzeniu po czym o godz. 17.00 zamknęła posiedzenie komisji.
Protokołowała Anna Dworaczek

PRZEWODNICZĄCA KOMISJI

Katarzyna Dysarz


